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رهبــر انقــاب تاکید کردنــد: مــن مقیدم به 
شیوه نامه هایی که پزشکان اعام میکنند. بنده تقید 
دارم، یعنی وظیفه میدانم برای خودم که آنها را عمل 
کنم و عمل میکنم. اصرار روی ماسک دارم و این 
نوبت ســوم تزریق این واکسن را هم من انجام 

دادم.
به گزارش ایلنا، در سالروز بیعت تاریخی همافران نیروی هوایی 
بــا امام خمینی)ره( در ۱۹ بهمــن ۱۳۵۷، رهبر معظم انقلاب 
اســلامی در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی هوایی و پدافند 
هوایی ارتش، آن بیعت شگفتی ساز را یک نقطه عطف خواندند و 
با تأکید بر اینکه عامل ماندگاری، استمرار و اثرگذاری آن حرکت 
بزرگ و تاریخ ساز یک کار رسانه ای و روایت صحیح آن ماجرا 
براساس یک قاب هنرمندانه بود، گفتند: امروز نیز مقابله با تهاجم 
دشمن برای تحریف واقعیت ها، دستاوردها، پیشرفتها و اقدامات 
حماسه آمیز نظام اسلامی نیازمند یک حرکت دفاعی و تهاجم 

ترکیبی با محوریت فریضه فوری و قطعی جهاد تبیین است.
حضرت آیــت الله خامنه ای در ابتدای این دیدار با اشــاره به 
محدود بودن تعداد حضار به علت شرایط نامساعد کرونا گفتند: 
من همواره مقید به رعایت شیوه نامه های بهداشتی و عمل به 
توصیه های پزشکان هستم و در استفاده از ماسک اصرار دارم و 
چند ماه قبل نیز نوبت سوم واکسن را دریافت کردم.ایشان خطاب 
به مردم توصیه کردند هر آنچه پزشکان و متخصصان در زمینه 
رعایت شیوه نامه ها صلاح می دانند، عمل کنند.حضرت آیت الله 
خامنه ای سپس با اشاره به حرکت تاریخی نیروی هوایی در بیعت 
با امام)ره( خاطرنشان کردند: اگرچه نسل کنونی نیروی هوایی 
در آن روز حاضر نبوده اما همه کســانی که در نیروی هوایی با 
احساس مسئولیت فعالیت می کنند، در افتخار و فضیلت آن روز 
شریک هســتند، چرا که آن حرکت در واقع بیعت با آرمانها و 
جهاد مقدسی بود که امام)ره( فرمانده مقتدر آن بودند، بنابراین آن 

حرکت معنوی ادامه دارد و همه کسانی که در مسیر آن آرمانها 
قرار دارند، در آن حرکت سهیم هستند.رهبر انقلاب اسلامی یکی 
از ویژگی های مهم آن حرکت بسیار تأثیرگذار را »تشخیص نیاز 
لحظه« از جانب افســران و همافران نیروی هوایی و انجام آن 
اقدام هوشمندانه براساس بصیرت برشمردند و گفتند: این حرکت 
همچنین نشان داد محاسبات آمریکا و رژیم منحوس پهلوی، 
غلط بود و از جایــی ضربه خوردند که تصورش را نمی کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بیان مهمترین نکته درس آموز آن 
رویداد تاریخی افزودند: اگر نیروهای جبهه حق و اسلام، در هر 
میدان جهادی اعــم از جهادهای نظامی، علمی، تحقیقاتی و 
سایر عرصه ها، حضور فعال، مؤثر و امیدوارانه داشته باشند و از 
جلال و جبروت ظاهری طرف مقابل نهراسند، قطعاً محاسبات 
دشمن غلط از آب درخواهد آمد زیرا این وعده تخلف ناپذیر الهی 
است.ایشان خاطرنشان کردند: امروز نیز محاسبات امریکایی ها 
غلط از آب درآمده و در حال ضربه خوردن از جایی هستند که 

قبلًا تصورش را نمی کردند که آن هم از طرف رؤسای جمهور 
خودشان است یعنی رئیس جمهور قبلی و فعلی آمریکا با اقدامات 
خود عملًا دست به دست هم داده اند که باقیمانده آبروی امریکا 
را هم ببرند. رهبر انقلاب اسلامی در بیان عمق داشتن حرکت 
آن روز نیروی هوایی به استمرار آن پس از انقلاب در عرصه های 
مختلف اشاره کردند و افزودند: تشکیل جهاد خودکفایی نیروی 
هوایی در همان روزهای اول انقلاب، خنثی کردن توطئه ها و 
کودتا در برخی پایگاهها و اقدامات برجســته نیروی هوایی در 
دوران دفاع مقدس، همه نشانگر آن است که حرکت ۱۹ بهمن 
۵۷ براساس عمق و روحیه بصیرت شکل گرفته بود و به همین 
علت در نیروی هوایی و ارتش شــهیدان برجسته ای همچون 
صیاد شیرازی، بابایی، ستاری، کلاهدوز، فکوری و فلاحی چهره 
نمایاندند.حضرت آیت الله خامنه ای یکی از دلایل این عمق و 
بصیــرت در نیروی هوایی را ارتباط نزدیک آنها در دوران رژیم 
طاغوت با مستشاران امریکایی و مشاهده دیکتاتوری، تسلط و 

فساد اخلاقی آنها ارزیابی و خاطرنشان کردند: حضور امریکایی ها 
در ارتش ایران داستان غم انگیزی است که احتمالاً نسل جوان 
از آن اطلاعی ندارد اما یک نمونه آن، استفاده چند باره امریکا 
و انگلیس از ارتش ایران برای سرکوب ملتهای مظلوم بود که 
ایــن یکی از خیانت های رژیم پهلوی به ارتش و ملت ایران و 
همچنین جنایت در حق ملتهای دیگر است.رهبر انقلاب با تأکید 
بر اهمیت »جهاد تبیین«، عکس منتشر شده از بیعت همافران 
با امام خمینی)ره( را نمونه ای از اثر ماندگار کار تبیینی برشمردند 
و گفتنــد: عامل ماندگاری و اثرگذاری آن حادثه تاریخ ســاز و 
تحول آفرین، همان قاب تصویر هنرمندانه ای بود که با امکانات 
رسانه ایِ محدود آن روز منتشر شد و این نشان دهنده اثر بی بدیل 
روایت گریِ درست از حوادث است.ایشان با اشاره به گسترش 
انواع رسانه ها در بسترهای مختلف، سیاست قطعی رسانه های 
معاند اسلام و ایران را تحریف واقعیت ها با بکار بستن دروغ های 
حرفه ای دانستند و افزودند: آنها برای اجرای این سیاست، با بزک 
کردن چهره زشت و فاسد رژیم طاغوت و پوشاندن خیانت های 
آنها، حتی به دنبال تزیین و آرایش تصویر سراپا جنایت ساواک 
هســتند و در مقابل، با مخدوش کردن چهــره انقلاب و امام 
بزررگوار، پیشرفتها، حقایق و نقاط مثبت انقلاب را کاملًا کتمان، 
و نقــاط ضعف را صدها برابر بزرگ نمایی می کنند، بنابراین در 
مقابل این تهاجم رسانه ای، جهاد تبیین یک فریضه قطعی و 
فوری اســت.حضرت آیت الله خامنه ای دیکتاتوری رسانه ای را 
یکی از انواع دیکتاتوری قدرت های غربی با وجود ادعای آزادی 
بیان آنها خواندند و با اشاره به مصادیقی از آن همچون حذف نام 
و عکس شهید سلیمانی در فضای مجازی خاطرنشان کردند: آنها 
هر کلمه و تصویری را که با سیاست های غربی معارض باشد، 
ممنوع الانتشار می کنند و در مقابل از همین فضا برای تخریب 

اسلام و جمهوری اسلامی، استفاده حداکثری می کنند.
ایشــان در مقابل ایــن واقعیت تلخ، وظیفــه همگان بویژه 

مســئولان و متولیان رسانه ملی و صاحبان انواع رسانه  ها را به 
میدان آمدن و روایت صحیح پیشرفتها و خدمات بزرگ انقلاب 
دانستند و افزودند: کارهای بزرگ و حماسه آمیزی در طول این 
چند دهه در عرصه های گوناگون همچون اقتصادی، اجتماعی، 
عمرانی، آموزشی، بهداشت و درمان، صنعتی، دینی و فرهنگی، 
دیپلماسی و سیاســی، دفاعی و امنیتی رقم خورده است اما به 
علت کم کاری ها انعکاس و خبر چندانی از این اقدامات حیرت آور 
در مجموعه رسانه ای کشور وجود ندارد، در حالی که هر یک از 
آنها سرفصلی برای جهاد تبیین است.رهبر انقلاب گفتند: نباید 
گذاشت بعضی از مشکلات اقتصادی و معیشتی بر روی این 
پیشرفتها و حماسه ها گرد و غبار بنشاند و آنها را از چشم مردم دور 

کند و به فراموشی سپرده شود.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به »تهاجم ترکیبی« 
جبهه دشمن علیه ایران یعنی تهاجم اقتصادی، سیاسی، امنیتی، 
رسانه ای و دیپلماسی تأکید کردند: در مقابل این تهاجم ترکیبی و 
دسته جمعی، نمی توانیم همیشه در موضع دفاعی بمانیم و ما نیز 
باید در زمینه های مختلف از جمله رسانه ای، امنیتی و اقتصادی 
تهاجم ترکیبی کنیم که در این زمینه اهل فکر و اقدام بخصوص 
مسئولان، موظف به تلاش هستند.ایشان در پایان سخنانشان، 
پیشــرفت های روزافزون کشــور بر خلاف اراده بدخواهان را 
نویدبخش فردایی بهتر برای ملت دانستند و گفتند: همچنان که 
جمهوری اسلامی در طول این ۴۳ سال با قدرت به پیش رفته 
و روز به روز مستحکم تر و ریشه دارتر شده است، این حرکت به 
توفیق الهی در آینده نیز بهتر از گذشته ادامه خواهد یافت و دشمن 
باز هم ناکام خواهد شد.ایشان همچنین با اشاره به ایام پر برکت 
ماه رجب، آحاد مردم به ویژه جوانان را به بهره مندی از فیوضات 
الهی و معنوی این ماه توصیه کردند.پیش از سخنان رهبر انقلاب 
اســلامی، امیر ســرتیپ واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش 
گزارشی از فعالیت ها، پیشرفت ها و برنامه های این نیرو بیان کرد.

رهبر انقلاب در دیدار جمعی از فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی:

نمی توانیم همیشه در موضع دفاعی بمانیم
رئیس جمهور در مراسم دریافت استوارنامه سفیر جدید کوبا:

کشورهای مستقل می توانند تحریم ها را بی اثر کنند
رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت توســعه و تعمیــق روابط تهران- هاوانا 
اظهارداشت: کشورهای مستقل با ارتقای سطح روابط و تامین نیازمندی های 
یکدیگر می توانند تهدید و تحریم های سلطه گران جهانی را خنثی و بی اثر 

کنند.
به گزارش ایســنا آیت الله سید ابراهیم رئیسی، روز شنبه پس از دریافت استوارنامه »آلبرتو 
گونزالس کاساس« سفیر جدید جمهوری کوبا با اشاره به اینکه ضد امپریالیستی و ضد ظلم دو 
ملت ایران و کوبا را به هم نزدیک کرده است،  گفت: باید روابط نزدیک دو کشور در همه حوزه ها 

از جمله بخش های اقتصادی، تجاری و فرهنگی در راستای منافع دو ملت ارتقا یابد.
رئیس جمهور با بیان اینکه »تحریم« و »تهدید« به ابزار جدید ســلطه گران علیه ملت های 
مستقل تبدیل شده است،  اظهارداشت: در چنین شرایطی لازم است کشورهای مستقل با استفاده 
از ظرفیت ها و تامین نیازمندی های یکدیگر در مسیر بی اثر کردن تحریم ها گام هایی بردارند.
رئیسی با اشاره به اصول انقلاب ها و جنبش های آزادیبخش در مناطق مختلف جهان گفت: از 
امام خمینی)ره( آموخته ایم که از مقاومت ملت ها در مقابل بی عدالتی و ظلم حمایت کنیم و بر 
این اساس ارتقای روابط با ملت هایی که در مسیر مبارزه با سلطه گران هستند از سیاست های 
قطعی جمهوری اسلامی ایران است.رئیسی با تاکید بر اینکه روابط ایران و کوبا راهبردی است، 
گفت: ایران با همه کشورهایی که در خط مقدم مبارزه با سلطه گران هستند ارتباط راهبردی 
دارد.»آلبرتو گونزالس کاساس« سفیر جدید جمهوری کوبا نیز دراین دیدار پس از تقدیم استوارنامه 
خود با بیان اینکه تهران و هاوانا از نظر سیاسی از رابطه برادرانه و مستحکمی برخوردار هستند، 
اظهارداشت: کوبا تمایل دارد سطح روابط اقتصادی و تجاری خود را با ایران متناسب با مناسبات 

سیاسی افزایش دهد.

واریز سود سهام عدالت تا ۱۱ روز دیگر 
سود همه افراد یکسان نیست

افرادی که تا یک اسفند این سهام را دارند می تواند سود خود را دریافت کنند و 
اگر قبل از این تاریخ سهم خود را به فروش برسانند سودی دریافت نخواهند کرد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران، سود سهام عدالت تنها به کسانی تعلق می گیرد که در تاریخ برگزاری 
مجامع صاحب سهم بوده باشند. ۱۳ بهمن احسان خاندوزی پس از جلسه شورای عالی بورس مطرح 
کرد عمده شرکت های بورسی، مجامع خود را در نیمه اول سال ۱۴۰۰ برگزار کردند، اما سود دارندگان 
سهام عدالت مستقیم و غیر مستقیم سهام عدالت تاکنون پرداخت نشده چرا که قرار است با تعامل 
شرکت های سرمایه گذاری استانی و کانون سهام عدالت برای پرداخت سود سهام عدالت تا قبل از 
اسفند ۱۴۰۰ اقدام شود. حسین قربان زاد رئیس سازمان خصوصی سازی ۱۸ بهمن در مصاحبه با یکی 
از رسانه ها گفت: مجموع سود توزیعی سال گذشته در حدود ۹۵۰۰ میلیارد تومان بوده و امسال مجموع 
این سود به ۳۱ هزار میلیارد تومان رسید. در نهایت فرآیند واریز سود سهام عدالت از اول اسفند ماه آغاز 
می شود. محمد باغستانی در جلسه هیات مدیره شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجوه گفت: شرکت سپرده گذاری مرکزی در حال فراهم کردن زیر ساخت های لازم است تا شرایط 
برای پرداخت سود سهامداران عدالت تا پایان امسال از طریق سجام فراهم شود. عسکر توکلی رئیس 
شرکت تعاونی سهام عدالت گفت: سهام عدالت بر اساس انتخاب افراد به دو دسته مستقیم و روش 
غیر مستقیم دسته بندی می شود. سود پرداختی که قرار است اسفند واریز شود سود عملکردی سال 
۹۹ است. در سال ۹۹ برخی از افراد بخشی از سهام خود )۳۰ درصد( را به فروش رسانده اند تعدادی 
نیز پس از عید غدیر بعد از اعلام آزادی سازی ۳۰ درصد دیگر درمجموع ۶۰ درصد از سهام عدالت 
خود را به فروش رسانده است. این افراد میزان سودشان برابر سهمی است که در تاریخ برگزاری مجمع 
آن را داشته اند بنابر این میزان سود دریافتی افراد به میزان فروش تا تاریخ مجمع شرکت ها بستگی 
دارد. در کل سود نقدی به کسانی تعلق می گیره که در تاریخ مجمع سهامدار شرکت ها باشند.  از آن 
جایی که تاریخ مجامع شرکت های سرمایه گذای استانی مشخص نیست بر اساس بخشنامه شورای 
عالی بورس تصویب شد که ۱ اسفند را به عنوان تاریخ مجمع شرکت های سرمایه گذاری استانی در 
نظر گیرند. به گفته توکلی؛ بنابر این افرادی که تا یک اسفند این سهام را دارند می تواند سود خود را 
دریافت کنند و اگر قبل از این تاریخ سهم خود را به فروش برسانند سودی دریافت نخواهند کرد. قرار 

است سود سهام عدالت مانند سال گذشته از طریق سجام پرداخت شود.

واکنش معاون وزیر راه به اظهارات نماینده مجلس؛ 
خادمی: قیر رایگان به هیچ پیمانکاری تحویل نمی شود

در حالی عضو کمیسیون عمران مجلس از وجود رانت در توزیع قیر رایگان خبر داده 
که معاون وزیر راه گفت: نحوه توزیع قیر به این شــکل نیست که آن را رایگان در 

اختیار پیمانکاران قرار دهیم.
به گزارش تسنیم، یکشنبه گذشته نماینده مردم حوزه انتخابیه قائم شهر و سوادکوه از بروز فساد و رانت 
گسترده در مسیر توزیع قیر رایگان و لزوم برخورد دستگاه های امنیتی و قضایی با آن خبر داده و گفته 
بود: مشخص شده است برخی مدیران دولتی با پیمانکاران تولید قیر تبانی و برای دریافت قیر رایگان 
سندسازی کرده اند.»کمال علیپور« با بیان این که طبق گزارش برخی دستگاه های امنیتی، توزیع قیر 
رایگان، مفســده آور بوده و رانت و فســاد در این حوزه مشاهده شده است، افزود: با بررسی اطلاعات و 
مستندات برخی پرونده ها، مشخص شده برخی مدیران دولتی با پیمانکاران تولید قیر، تبانی و برای دریافت 
قیر رایگان سندسازی کرده اند. این امر باعث نیمه کاره رها شدن طرح های عمرانی، تحمیل هزینه های 
گزاف به دولت و در نتیجه تضییع گسترده منابع عمومی کشور شده است.وی تأکید کرد:  می بایست با 
عاملان این فساد برخورد شود. مجلس بر این باور است که دستگاه قضایی باید عاملان فساد در توزیع 
قیر رایگان را شناسایی و معرفی کند.وی با اشاره به سابقه موضوع اعلام کرد: در سال ۹2 به دلیل کمبود 
اعتبارات ناشی از کسری بودجه دولت، طرح های عمرانی نیمه کاره ماند، در نتیجه تصمیم گرفته شد برای 
اتمام طرح ها به پیمانکاران حواله قیر رایگان داده شود. در آن سال فقط نیم میلیون تن قیر رایگان توزیع 
شد اما این اقدام از سال ۹۴ شکل جدی تری به خود گرفت و از آن پس سال به سال به میزان قیر رایگان 
توزیعی اضافه شد.این در حالی است که مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور 
گفت: نحوه توزیع قیر به این شکل نیست و اصلًا قیر رایگان به کسی داده نمی شود.»خیرالله خادمی« 
تأکید کرد: قیر تحویلی بایستی از مطالبات و کارکرد همان پیمانکار که در پروژه کار می کند مطابق با 
مستندات و بر اساس قیمت بورس یا قیمت مصوب کسر و توسط ذی حساب اعمال شود.معاون وزیر 
 ـبایستی محل   ـتبانی برخی مدیران دولتی با پیمانکاران  راه و شهرسازی تأکید کرد: این که اعلام شده 

دقیق آن اعلام شود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس
واردات خودرو در ایران شدنی نیست

تقی پور عضو کمیسیون صنایع مجلس گفت: اگر در زمینه مدل حکمرانی خودرو با 
مسئولین دولتی به توافق برسیم یا باید دولت لایحه ای در این زمینه به مجلس ارائه 

دهد و اینکه مجلس در این زمینه طرحی را آماده کند.
رضا تقی پور در گفتگو با بازار، در ارزیابی خود از فعالیت خودروسازان و مشکلات در این بخش اظهار 
داشت: خودروسازی کشور از ابعاد مختلف برای کشور مهم است.وی افزود: ما سالیانه به یک میلیون 
و ۶۰۰ هزار تا دو میلیون خودرو نیاز داریم.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تاکید کرد: در دنیا 
الگوهای مختلفی برای خودروســازی وجود دارد، یک دیدگاه این است که باید اجازه داد که واردات 
خودرو انجام شــود و هرکس خودروی دلخواه خود را به کشور وارد کند ولی در کشوری با موقعیت 
ایران، به نظر بنده این فرایند شدنی نیست و نباید این گونه موضوعات مطرح شود چرا که این اقدام 
به معنای این است که ما به صورت مفت و مجانی بازار خودمان در اختیار کشورهای دیگر قرار دهیم.

این نماینده مجلس با بیان اینکه ما پتانسیل های زیادی در زمینه قطعه سازی و خودروسازی در کشور 
ایجاد کرده ایم، بیان داشت: بنابراین عقل حکم می کند که ما بیاییم و یک مدلی را طراحی کنیم که 
این ظرفیت در نهایت خودش مورد استفاده قرار گیرد.وی تاکید کرد: البته ما نمی توانیم جوری رفتار 
کنیم که به هر قیمت و کیفیتی اجازه دهیم مردم این خودرو را بخرند لذا ما باید در کنار این مسئله یک 
نظامی برای تنظیم بازار خودرو ایجاد کنیم.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس اظهار داشت: ما این 
مسئله را سال های گذشته هم مورد تاکید قرار دادیم و قرار بود که ما با دوستان دولتی بنشینیم و برخی 
از این مسائل را مورد توافق قرار دهیم، یعنی در مدلی که ارائه می دهیم هم تولید و هم قیمت خودرو 
در بازار را پوشش دهیم البته دولتمردان قبل در این جلسات شرکت نکردند.وی با اشاره به تغییر دولت 
اظهار داشت: با این حال با تغییر دولت، آقایان در وزارت صنعت اینگونه مسائل را قبول دارند لذا ما در 
چارچوب های مختلفی با وزیر صمت در زمینه بازار خودرو بحث کردیم و گفتیم که باید مدلی برای بازار 
خودرو وجود داشته باشد و آنها هم این مسئله را قبول دارند بنابراین چاره کار این است که ما مدل جامع 
ای را در رابطه با بازار خودرو تدوین کنیم که بنده اسم آن را مدل حکمرانی صنعت خودرو می گذارم.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تاکید کرد: اگر در این زمینه با مسئولین دولتی به توافق برسیم 
یا باید دولت لایحه ای در این زمینه به مجلس ارائه دهد و اینکه مجلس در این زمینه طرحی را آماده 
کند.تقی پور بیان داشت: ما برای هر موضوعی اقتصادی اینچنینی باید برویم و مدلی را طراحی کنیم تا 
مشخص شود دولت و حاکمیت چه مسئولیتی در برخی موضوعات دارد.عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس تاکید کرد: به نظر بنده امروز مهمترین رنج و سختی صنعت خودرو این است که مدلی نداریم 

و باید بنشینیم با توافق مجلس و دولت مدلی را برای بازار خودرو ارائه دهیم.

حراج حضوری اموال ضبط شده لغو شد
رییس روابط عمومی سازمان اموال تملیکی از لغو چهارمین حراج حضوری این 

سازمان در بهمن ماه سالجاری خبر داد.
به گزارش اقتصادآنلاین، سعید ترکمن اظهار داشت: بر اساس ابلاغ از سوی هیات مدیره سازمان اموال 
تملیکی و با توجه به هشدار ستاد ملی مدیریت کرونا در خصوص تداوم شیوع این ویروس و گسترش 
سویه جدید آن )امُیکرون( و رعایت حداکثری دستورالعمل های بهداشتی، به منظور حفظ سلامت عمومی 
 و پیشگیری از ابتلای شــرکت کنندگان به این ویروس، حراج حضوری شماره ۱۴۰۰۰۴ در روز شنبه
 2۳ بهمن ماه برگزار نخواهد شد.وی افزود: با توجه به سابقه حضور گسترده مردم در حراج های حضوری 
قبل، رعایت حداکثری دستورالعمل های بهداشتی در حراج پیش رو امکان پذیر نخواهد بود؛ از این رو بر 
اساس ابلاغیه ستاد ملی مدیریت کرونا، هیات مدیره این سازمان تصمیم بر لغو آن گرفت و برگزاری آن 

به زمان مناسب دیگری موکول شد.

اخبار کوتاه 

کمیسیون تلفیق بودجه در راستای حمایت از ساخت مسکن 
در ســال ۱۴۰۱ و اجرای قانون جهش تولید و تامین مسکن، 
با افزایش اعتبار بانکی ۳۶۰ هزار میلیارد تومانی برای پرداخت 
 تســهیات این بخش به ۴۰۰ هزار میلیــارد تومان موافقت 

کردند.
به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از ایلنا، رحیم زارع ســخنگوی کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه، گفت: کمیسیون تلفیق بودجه در راستای حمایت از ساخت 
مسکن در سال ۱۴۰۱ و اجرای قانون جهش تولید و تامین مسکن، با افزایش 
اعتبار بانکی ۳۶۰ هزار میلیارد تومانی برای پرداخت تسهیلات این بخش به 

۴۰۰ هزار میلیارد تومان موافقت کردند.
وی ادامه داد: اعضای کمیسیون تلفیق بودجه همچنین با الحاق یک بند به 
تبصره ۱۶ لایحه بودجه موافقت کردند و براساس آن بانک مرکزی موظف شد، 
با استفاده از سامانه اطلاعاتی خود و اطلاعات دریافتی از بانک ها و موسسات 
اعتباری غیربانکی، به موجب مصادیق تعیین شده توسط شورای پول و اعتبار، 
مانده تسهیلات و تعهدات کلان و میزان پرداختی و مانده تسهیلات و تعهدات 
اشخاص مرتبط و میزان پرداختی هر یک از بانک ها و موسسات اعتباری غیر 
بانکی را به تفکیک اشخاص در دسترس عموم قرار داده و به صورت فصلی این 

اطلاعات را به روز رسانی کند. 
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه اضافه کرد: بانک ها و موسسات 
اعتباری غیر بانکی نیز موظف هستند، تمامی این موارد را به صورت فصلی 

در اختیار بانک مرکزی قرار دهند. سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
در ادامه خاطرنشــان کرد: اعضای کمیسیون تلفیق بودجه در بررسی بخش 
هزینه ای تبصره ۱۸ به منظور رشد و پیشرفت کشور از طریق ارتقاء بهره وری 
و توسعه سرمایه گذاری ها و پایه آمایش سرزمین و همچنین پروژه های دانش 
بنیان و پیشــران با ایجاد صندوق پیشرفت و عدالت ایراد در ۳۱ استان کشور 
بــا موافقت کردند و برای هر اســتان در گام اول ۳ هزار میلیارد تومان اعتبار 

در نظر گرفتند   
وی افزود: کمیســیون تلفیق در موافقت با حذف بند )ح( تبصره ۱۸ با اداره 
دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با حفظ شخصیت حقوقی 
مســتقل و با رعایت ضوابط زیر نظر رئیس جمهور مخالفت کردند و در ادامه 
مصوب کردند که دبیرخانه این شورا ذیل وزارت اقتصاد اداره و حکم دبیر مناطق 

آزاد و ویژه اقتصادی توسط وزیر اقتصاد صادر شود.
زارع کمیسیون تلفیق بودجه در پایان ابراز داشت: همچنین کمیسیون تلفیق 
بودجه به دولت مجوز داد، تا مبلغ پنج و نیم میلیارد یورو از محل تحویل نفت 
خام و میعانات گاز صادراتی بر اساس قیمت روز صادراتی، طرح های پیشران 
جدید و نیمه تمام در زمینه خطوط راهبردی ریلی، کریدورهای اصلی جاده ای، 
توسعه سواحل مکران، توسعه و فعال سازی پتروپالایشگاه ها و نیروگاه های 
بزرگ، حفظ و نگهداری و تعمیر تجهیزات راهبردی ناوگان امداد هوایی، تقویت 
زیرساخت های ارتباطی و تاسیساتی واجا، اجرای طرح های زیرساخت مناطق 

آزاد جدید و ... را اجرایی کند.

دیده بان شفافیت و عدالت نسبت به کنار گذاشتن قانون مناقصات 
درباره لایحه مشارکت عمومی - خصوصی هشدار داد.

به گزارش اقتصادآنلاین، احمد توکلی رییس هیات مدیره دیده بان شــفافیت 
و عدالت در نشســت خبری با موضوع »انحرافات لایحه مشارکت عمومی - 
خصوصی« گفت: در صورت تصویب این لایحه، به مرحله فساد قانونی می رسیم 
به این معنی که در هنگام تصمیم گیری و تصویب قانون، تصمیماتی اتخاذ می شود 
که منابع به صورت یکطرفه به سمت افرادی خاص منتقل شود.وی با بیان اینکه 
کسانی که می خواهند از طریق این لایحه به فساد دست بزنند، می دانند که چگونه 
قانون را بنویسند تا ظاهر آن را رعایت کنند، گفت: عده ای نقشه می کشد که اگر 
دولت کم آورد و نتوانســت از منابع عمومی کشور را اداره کند، به منابع بخش 
خصوصی دست اندازی کند.رییس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت با اشاره 
به فسادی که در فروش بنگاه های صنعتی بود، گفت: بر اساس این لایحه، تنها 
چهار یا پنج نفر که یک نفر نماینده دولت در رأس آنها است، برای اموال میلیون ها 
ایرانی تصمیم گیری می کنند. کجای دنیــا یک نفر برای ثروت ملت تصمیم 
می گیرد؟توکلی با بیان اینکه با اســتناد به این لایحه، تمام پروژه های عمرانی 
جدید، نیمه تمام، در دســت اجرا، تکمیل شده و حتی در دست بهره برداری هم 
مشمول مشارکت عمومی و خصوصی می شوند، یادآور شد: با استناد به این لایحه، 
تمام انواع قراردادهای ساخت، بهره برداری، تجهیز و حتی واگذاری پروژه ها بدون 
مناقصه انجام می شود. مشارکت کننده طبق این لایحه در صورت تصویب می تواند 
زمین، ساختمان های دولتی و امتیازات انحصاری دولت و حتی تغییر کاربری را 

هم به نام خود منتقل کند.وی با تأکید بر اینکه کنار گذاشــتن قانون مناقصات 
به معنای بی قانونی در واگذاری پیچیده ترین زیرساخت های عمومی است، گفت: 
توزیع این حد از اختیارات بر اساس لایحه مشارکت عمومی و خصوصی بین وزیر 
تا استاندار، فرماندار و حتی شهردار در خصوص تصمیم گیری درباره اموال عمومی 
در تاریخ بی نظیر است. در ادامه این نشست محسن جلواتی قائم مقام مدیرعامل 
دیده بان شفافیت و عدالت با بیان اینکه سه نفر در سازمان برنامه و بودجه در دولت 
گذشته در هنگام تدوین این لایحه بر سر اعضای کمیسیون عمران مجلس کلاه 
گذاشتند، گفت: آنها به اعضای کمیسیون عمران گفتند قانون مناقصات که تنها 
دارای ۳۰ ماده است، ۵۵ ایراد دارد. اعضای کمیسیون عمران مجلس هم متقاعد 
شدند تا در هنگام تدوین لایحه مشارکت عمومی - خصوصی، قانون مناقصات 
را کنار بگذارند و در لایحه ذکر شود.وی افزود: دیده بان عدالت و شفافیت به مرکز 
پژوهش های مجلس این موضوع را گوشزد کرد و این مرکز در تاریخ 2۸ بهمن 
۱۳۹۹ جلسه ای با سازمان برنامه و کمیسیون عمران برای اعلام ایرادات قانون 
مناقصات برگزار کرد اما آنهایی که مدعی ایراد در قانون مناقصات بودند، حاضر به 
حضور در جلسه نشدند. دوم اسفند ۱۳۹۹ بار دیگر مرکز پژوهش ها طی نامه ای به 
سازمان برنامه، خواست تا ایرادات قانون مناقصات ذکر شود اما علی رغم گذشت 
یک سال هنوز پاسخی به درخواست مرکز پژوهش های مجلس داده نشده است.

جلواتی از دیگر انحرافات واگذاری پروژه های عمرانی را دستورالعمل موضوع 
ماده 2۷ قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )2( 

دانست که از سوی سازمان برنامه و بودجه تهیه و ابلاغ شده است.

اعتبار بانکی برای تسهیلات مسکن افزایش یافت ۵ نفر برای اموال ملت نقشه می کشند

از چند روز پیش، این خبر که افغانستان حقابه ایران را نپرداخته و آن 
را راهی شورزار کرده، خشم مردم را شدیدا برانگیخته است. بدتر اما 
آنجاست که به گفته مازهی، تحلیلگر مسائل افغانستان، دولت ایران 
خبر داشــته که طالبان به زودی حقابه سیستان را به گودزره سرازیر 
می کند اما هیچ اقدامی نکرد و به بومی ها گفته است: »آش را چندان 

شور نکنند«.
به گزارش اقتصادآنلاین؛ »آب هیرمند به ایران رسید« این برداشتی بود که ایرانی ها 
2۹ دی ماه از حرف های معاون سفارت ایران در کابل داشتند. زمانی که یک خبرگزاری 
افغان به نقل از سید حسن مرتضوی اعلام کرد که طالبان دریچه های سد کمال خان 
را به سمت ایران باز کرده است و آب هیرمند سرانجام به سوی هامون سرازیر می شود.

خبرگزاری افغان ایرکا به نقل از این مقام نوشــته بــود که در پی رایزنی های ایران با 
افغانستان در سفر سرپرست وزارت خارجه طالبان به تهران، روسای این گروه دستور 
بازگشــایی دریچه های بند کمال خان را صادر کردند.اما خیلی طول نکشید که همه 
مردم ایران متوجه کلاه گشادی شدند که بر سرشان رفته است. ساعتی بعد از انتشار 
خبرمذکور، هرات نیوز، رسانه افغانستانی با انتشار ویدیویی از سخنگوی وزارت آب و 
برق طالبان صراحتا این موضوع را تکذیب کرد. مردم شمال سیستان و بلوچستان هم 
تاب نیاوردند و تجمعی اعتراض آمیز مقابل پایانه مرزی میلک برگزار کردند.در میان 
همین هیاهوی اعتراضی به عدم دریافت حقابه هیرمند، یک خبر، حسابی نمک بر زخم 
اهالی سیستان پاشید:» افغانستان حقابه هامون را با سد کمال خان منحرف کرده و به 

شوره زارهای  گود زره  ریخته است« .
دولت می دانست و اقدامی نکرد

»مردم بومی فهمیده بودند که آب ســر از گودزره در می آورد، هشدارش را هم داده 
بودند اما کسی به اعتراضشان توجه نکرد« این جمله را پیرمحمد ملازهی، تحلیلگر 

ارشد مسائل افغانستان، درباره اقدام اخیر طالبان می گوید. آنطور که او برای اقتصاد آنلاین 
توضیح می دهد پیش از طالبان و در دوره زمامداری اشرف غنی، زمانی که سد کمالخوان 
در دست ساخت بوده، حکومت افغانستان از زیر سد شروع به کندن کانالی کرده تا آب 
اضافی ســیلاب هایی که سابقا به سمت دشت سیستان حرکت می کرد را به سمت 
گودزره سرازیر کنند.ملازهی می گوید: همان زمان بسیاری از افراد متوجه شدند و به 
این حرکت اعتراض کردند اما متاســفانه دولت اقدامی در این باره نکرد. مردم محلی 
هشــدارهای جدی زیادی می دادند که با این وضعیت در آینده آبی به سمت سیستان 
نمی آید و آبی که تاکنون به شــکل سیلاب  به سیستان می آمد از یکسو در سدهای 
مثل کمالخان و چند سد دیگر ذخیره می شود و از سوی دیگر به سمت گودزره هدایت 
می شود. آن زمان کسی توجه نکرد و با بومیان طوری رفتار می شد که مثلا مسئله را 
شور نکنید. اما حالا دیدند که با تکمیل سد و کانال همین اتفاق افتاد. این تحلیلگر ادامه 
می دهد: چند روز پیش وقتی ســیلاب های زیادی در بالادست آمد و سد کمالخوان 
مالامال شــد، دو دریچه را باز کردند. ایرانیان هم خوش خیال شدند که این دریچه ها 
آب را به ســمت سیستان راهی می کند غافل از اینکه آب به سمت کانال می رود و از 
کانال هم به گودزره هدایت می شود.  تازه آن زمان ایرانی ها همه تازه فهمیدند که چه 

کلاهی سرشان رفته است.
قانون بودجه روی کاغذ ماند

آنطور که از اظهارات ملازهی برمی آید مسئولان کشور از ریزش قریب الوقوع حق آبه 
ایران به شوره زار خبر داشته ولی سکوت کردند، آن هم در حالی که طبق قانون بودجه 
۱۴۰۰ملزم به تلاش برای به زنده کردن حق کشور از هیرمند بوده اند.براساس بند »ن« 
تبصره 2۰ قانون بودجه سال جاری دولت مکلف شده بود در سال ۱۴۰۰ جهت تثبیت، 
استمرار و افزایش حقابه ایران از رودخانه هیرمند، تمامی اقدامات سیاسی، اقتصادی و 

عمرانی لازم را انجام دهد.

حتی وزارت امور خارجه نیز موظف شده بود گزارش عملکرد در خصوص این موضوع 
را هر سه ماه یکبار به مجلس شورای اسلامی )کمیسیون های امنیت ملی و سیاست 
خارجــی و انرژی( ارائه دهد. با این حال این قانون هم روی کاغذ مانده و درحالی که 
مجلســی ها نسبت به اجرای آن اظهار بی اطلاعی می کنند، محمد سرگزی، نماینده 
سیستان و بلوچستان، نیز اخیرا گفته: »افغانستان سال گذشته کمتر از ۵ درصد آب را 
به سمت ایران روانه کرده و امسال با وجود بارندگی هایی هم که بوده هنوز هیچ آبی 
تامین نشده است«. این نماینده همچنین اظهار کرده بود که در حال حاضر شرایط آب 
در شمال استان سیستان و بلوچستان به شدت بحرانی است و مردم هیچگونه منابع آبی 

جز ذخیره چاه نیمه ها ندارند.
بحران سیستان برای حاکمیت مرکزی روشن نیست

ملازهی، تحلیلگر مسائل افغانستان، در این باره نیز عنوان می کند: واقعیت این است 
که مسئولان ما ضعیف عمل کردند؛ چون بحران سیستان برای حاکمیت روشن نیست. 
موضوع برای سیستانی ها مرگ و زندگی است و برای مرکزنشینان تنها یک مسئله 
فرعی اســت که نباید موجب تخریب مناســبات ایران و افغانستان شود.او می افزاید: 
سیســتان در حال از بین رفتن اســت و تمام روستاها به دلیل نرسیدن آب هامون در 
حال فرو رفتن زیر شن هستند، منطقه دچار بحران شده و عده زیادی به سمت خراسان 
شمالی و اطراف مشهد یا گرگان و گلستان مهاجرت کرده اند. جمعیت اصلی سیستان 
اکنون در گرگان است نه سیستان .این کارشناس ادامه می دهد: اهمیت موضوع برای 
حکومت در مرکز درک نمی شود و اولویت را رابطه با افغانستان در نظر گرفته اند. تا زمانی 
که این ذهنیت در مرکز وجود داشته باشد اراده جدی هم برای حل مشکل هیرمند و 

هامون شکل نخواهد گرفت.
جای خالی اهرم فشار بر طالبان

به گفته ملازهی ریشه مشکل فعلی با حاکمان طالب به یک ذهنیت قدیم در افغانستان 

بازمی گردد. او توضیح می دهد: سال ۵۱ قراردادی بین ایران و افغانستان منعقد و حقابه 
سیستان روشن شده است. بر اساس این قرار داد 2۶ مترمکعب در ثانیه از آب هیرمند به 
ایران تخصیص پیدا می کند اما ذهینت مردم و دولت های افغانستان این است که آبهایی 
که از افغانستان سرچشمه میگیرد حق طبیعی آن هاست. در پی همین ذهنیت توجهی 
هم به مقررات بین المللی رودهای مرزی ندارند. از نظر این کارشناس طالبان با توجه به 
ایدئولوژیک پشت پرده شان، آب را به این سادگی به ایران نمی دهند مگر این که ایران 
قاطعانه عمل کند. ملازهی می گوید: ایران ابزارها زیادی در اختیار دارد اما متاسفانه از آن 
استفاده نمی کند. مسئله چابهار و ترانزیت کالا، ظرفیت های محلی و شناسایی طالبان به 
عنوان اهرم فشار از جمله ابزارهای ایران است، اما از این ابزارها استفاده نمی کند. حتی 
هربار زمینه ای برای باز شدن آب به سمت ایران باز شده، مسئولان رفتاری کردند که 
افغان ها بلافاصله آب را بسته اند. حالا راه حل اصلی این است که یک وجه مشترکی 
بین ایران و افغانستان ایجاد شود، مثلا از ظرفیت مشترکی برای تولید برق استفاده شود 
و ســپس آن برق در ازای حقابه به افغانستان داده شود. در غیر این صورت با خشک 
شدن هامون، تمام منطقه تا نزدیک ایالت زابل و خراسان جنوبی ایران تحت تاثیر قرار 
می گیرد.علیرضا رجایی، سرکنسول سابق ایران در افغانستان نیز نگاهی کم و بیش شبیه 
ملازهی دارد.او در گفت وگو با اقتصادآنلاین عنوان می کند که »طالب بدعهد است و 
حالا هم مردم را سپر خود کرده است. با همچنین افرادی هر توافقی هم که بشود فردا 
روز بدعهدی می کنند« رجایی ادامه می دهد: ما باید مابه ازای حقابه مان امتیازاتشان را 
گروگان بگیریم. گلوگاه های اقتصادی و ترانزیتشان در دست ماست. این اقدامات هیچ 
خطری هم برای کشور ما ندارد. ولی ما چه کرده ایم؟ شش ماه ترانزیت کالا را برایشان 
آزاد کرده ایم، سوخت به آن ها می دهیم، دائم هیات میفرستیم و سعی داریم همکاری 
اقتصادی کنیم و...؛ در حالی زیرساخت آن ها زیر ساخت ناهنجاری است. ایران برای زنده 
کرده حقابه اش تلاش زیادی کرده اما هرگز نباید تن به رسمیت شناختن طالبان برویم.

مدیر کل نظارت بر کالاهای فلزی و معدنی سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، ۲۵ روز 
بعد از انتشار خبر افزایش قیمت لوازم خانگی، تاکید 
کرده کــه در حال حاضر هیچگونه مجوز افزایش 
قیمتی برای محصولات لوازم خانگی از سوی این 

سازمان صادر نشده است.
به گزارش ایسنا، در پی انتشار مصاحبه اکبر پازوکی، رئیس 
اتحادیه لوازم خانگی، درباره افزایش هشت تا ۱2 درصدی برخی 
از اقلام لوازم خانگی،  حســن اله یاری، مدیر کل نظارت بر 
کالاهای فلزی و معدنی به صورت کتبی توضیحاتی به ایسنا 

ارائه کرده است.یاری تاکید کرده که در حال حاضر هیچگونه 
مجوز افزایش قیمتی برای محصولات لوازم خانگی ازسوی این 

سازمان صادر نشده است.
وی همچنین گفته که درصورت درخواست افزایش قیمت از 
سوی واحدهای تولیدکننده لوازم خانگی، آن ها باید مطابق رویه 
مرسوم، مستندات بهای تمام شده برای بررسی به سازمان ارائه 
کنند تا در صورت تأیید، پس از تصمیم گیری نهایی در کارگروه 

تنظیم بازار و ابلاغ به شرکت، قیمت های جدید اعمال شود.
بنابراین به گفته این مقام مسئول هرگونه افزایش قیمت بدون 
طی مراحل یاد شده فاقد وجاهت بوده و برخورد قانونی لازم 

در این خصوص انجام می شــود.اواخر دی ماه رئیس اتحادیه 
فروشندگان لوازم خانگی اعلام کرد که برخی تولید کنندگان 

لوازم خانگی در روزهای اخیر قیمت محصولات خود را ۸ تا ۱2 
درصد افزایش دادند. بیشترین افزایش قیمت مربوط به یخچال 
و فریزر و کولر آبی بود و قیمت ماشــین لباسشویی و ماشین 
ظرفشویی تغییری نکرده بود.بعد از این صحبت ها، این موضوع 
از سازمان حمایت پیگیری و حالا بعد از حدود 2۵ روز پاسخ داده 
شده است. در این مدت قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی 
هم گفته بود تولیدکنندگان لوازم خانگی مجوزی برای افزایش 
قیمت دریافت نکرده اند و اگر افزایشــی صورت گرفته، بدون 
مجوز بوده است. همچنین هفته پیش رئیس سازمان تعزیرات 
حکومتی گفته بود گزارشی مبنی بر گرانفروشی لوازم خانگی از 

سازمان حمایت حقوق مصرف کنندگان و اتحادیه ها برای این 
سازمان ارسال نشده و به محض ارسال، بدون نوبت رسیدگی 
خواهد شــد.بنابراین مشخص نیست هنوز هم این اطلاعات 
برای سازمان تعزیرات ارسال شده یا نه و تکلیف قیمت لوازم 
خانگی چیست.البته باید به این نکته هم اشاره شود که میانه 
دی مــاه دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران از افزایش 
۳۹ درصدی قیمت نهاده های تولید از ابتدای امسال تاکنون خبر 
داده و از وزارت صمت خواسته بود که به قیمت گذاری دستوری 
برای کالای نهایی پایان دهد و به جای آن بر تامین و نظارت 

بر نهاده های تولید متمرکز شود.

طالبان حقابه سیستان را به شوره زار ریخت؛ دولت می دانست اما چشم بست

سازمان حمایت ارایه هرگونه مجوز افزایش قیمت لوازم خانگی را وتو کرد

پس از یازده روز تنفس در مذاکرات و رایزنی  سیاسی هیات های 
مذاکره کننده در پایتخت هــا، مذاکره کنندگان دیروز به وین باز 

گشتند.
به گزارش ایسنا، مذاکرات دور هشتم از دیروز در سطح کارشناسی از سر گرفته شد 
و بعد از آن در چارچوب دیدارهای دوجانبه و چندجانبه در سطح معاونان مذاکرات 
دنبال شود. در عین حال پیش بینی می شود که مذاکرات طبق چند هفته اخیر 
میان هیات های ایران و ۱+۴ خارج از چارچوب کمیسیون مشترک برجام نیز برگزار 
شود.تاکنون طرفین توانسته اند در زمینه نگارش متن و نزدیک کردن دیدگاه ها در 
موضوعات اصلی پیشرفت قابل توجهی به دست آوردند. اکنون از میزان پرانتزها 
و موارد اختلافی کاسته شــده است و در رابطه با دو موضوع »راستی آزمایی« و 
»تضمین ها« که در دو هفته اخیر مورد بحث بوده اســت، پیشرفت های قابل 
ملاحظه ای به دســت آمده است. اما در حوزه های رفع »تحریم »ها و »اقدامات 
هسته ای« هنوز به تصمیمات سیاسی طرف ها نیاز است. منابع نزدیک به هیات 
مذاکره کننده ایران تصریح دارند که »به طور کلی چارچوب و تصویر توافق نهایی 
در حال حاضر روشن و مشخص است و در صورتی که طرف های مقابل به ویژه 
آمریکا در روزهای آتی تصمیمات لازم را اتخاذ کرده باشــند، می توان به توافقی 
مرضی الطرفین دست یافت. در چند روز گذشته، کشورهای اروپایی عضو برجام 

و آمریکا مجدد به اعمال فشار به مذاکره کنندگان ایرانی برای بازگشت به برجام 
و اجرای تعهدات هسته ای برجامی روی آورده اند و به تکرار موضع تعیین ضرب 
الاجل برای پایان مذاکرات پرداختند. ایران از ابتدای شــروع مذاکرات در آذرماه 
اعلام کرده اســت که مذاکرات را در فضایی منطقی و جدی پیش می برد. به 
علاوه موضوع بازگشت به برجام با توجه به تحولات رخ داده در سه سال گذشته 
آن قدر بازگشــت به برجام را پیچیده و سخت کرده است که کشاندن مذاکرات 
در محدودیــت های زمانی می تواند بــه طور کلی روند گفت وگوها را با چالش 
جدی مواجه کند.آمریکا و سه کشور اروپایی درباره زمان »گریز هسته ای« ایران 
سالهاست که مغالطه می کنند. سالهاست که آمریکا و اسراییل بر روی این مساله 
مانور می دهند که ایران شــش ماه تا ساخت بمب فاصله دارد و هنوز این زمان 
فرانرسیده است. این کشورها با این تبلیغات سعی دارند موضوع ایران را به عنوان 
مساله ای جهانی زنده نگه دارند تا اهداف و برنامه های خودشان را توجیه کرده 
و پیش ببرند اما ایران به فعالیت هایش طبق برنامه ریزی داخلی خود و نیز تحت 
نظارت آژانس بین المللی انرژی اتمی ادامه داده است و تاکنون هم هیچ نشانه ای 
از به انحراف کشیده شــدن آن گزارش نشده است. با این حال این کشورها در 
روند مذاکرات احیای برجام ســعی دارند با سوء استفاده از این عنوان ساختگی، 
فعالیت های هسته ای تحت نظارت ایران را خطرناک جلوه دهند تا با اعمال فشار 

از این طریق، ایران از خواسته های خود عقب نشینی کند.  اما اصطلاح زمان گریز 
هســته ای اصطلاحی طراحی شده با محاسبات فرضی است که نه تنها میان 
آمریکا و اعضای گروه ۱+۴، بلکه حتی بین کارشناسان آمریکایی نیز در مورد نحوه 
محاسبه این زمان فرضی اختلاف نظر وجود دارد و چنین محاسباتی نمی تواند 
مبنای تصمیم گیری و عمل در وین باشــد.آمریکا و سه کشور اروپایی در حالی 
متوقعانه به ایران برای توافق فشار می آورند که خودشان هیچ ابتکار عمل و ایده 
مشخصی برای سرعت دادن به روند مذاکرات به کار نمی گیرند. هم چنین این 
آمریکا بوده است که از برجام خارج شده و مسئول وضعیت کنونی است بنابراین 

سهم عمده تصمیمات سخت برای بازگشت به برجام بر دوش آمریکاست. اگر 
دولت بایدن برای بازگشــت به برجام جدی است باید نسبت به برداشتن کامل 
تحریــم های برجامی و تحریم های زمان ترامپ و ارایه تضمین های لازم که 
اجرای تعهداتشان به خوبی و موثر انجام شود پیش قدم شود.برخی از دیپلمات ها 
و رسانه های غربی بر این مساله تاکید دارند که با بازگشت هیات ها به وین احتمالا 
آخرین دور مذاکرات را شاهد خواهیم بود. در عین حال سیاست اصولی ایران از ابتدا 
این بوده است که ملاک مذاکرات، باید منافع، اصول و دستورالعمل های مذاکراتی 
باشد و زمان دستیابی به توافق به تأمین شدن این اصول بستگی دارد. بنابراین 
احتمال دستیابی به توافق در این مقطع، به میزان آمادگی و اراده طرف مقابل برای 
اتخاذ تصمیمات لازم خصوصا در حوزه تحریم ها و دست برداشتن از خواسته های 
غیرواقع بینانه به ویژه در ارتباط با دســتاوردهای علمی ایران در حوزه هسته ای 
بستگی دارد.با وجود اینکه ایران اعلام کرده است اگر روند مذاکرات رو به جلو باشد 
و برای دستیابی به توافقی خوب نیاز باشد حاضر است با هیات آمریکایی نیز مذاکره 
کند اما تاکنون هیچ مذاکره مستقیمی میان ایران و آمریکا انجام نگرفته است و 
 )non-paper( تمامی ارتباطات میان دو طرف از طریق تبادل متون غیررسمی
آن هم توسط هماهنگ کننده اروپایی مذاکرات انجام گرفته است. مقامات ایرانی 

بارها تاکید کرده اند که بر اساس نیاز مذاکرات و منافع ملت ایران، عمل می کنند.

تیک تاک ساعت برای بازگشت به برجام
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